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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 18 de novem-
bre de 2015. Comença la sessió a les 11 hores i 1 minut. 
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor 
Enric Morera i Català. Sessió plenària número 16.

El senyor president:

 Senyories, s’obri la sessió.

Projecte de llei de mesures fiscals, de gestió
administrativa i financera, i d’organització 

de La Generalitat. Esmena a la totalitat 
presentada pel Grup Parlamentari Popular 

(RE número 5.145, BOC número 33)

El senyor president:

 Punt únic: «Debat de totalitat del Projecte de llei de 
mesures fiscals, de gestió administrativa i financera i d’orga-
nització de La Generalitat.»
 S’ha presentat una esmena a la totalitat i, per tant, anem 
a passar a la presentació del projecte de llei per part del 
Consell.
 Té la paraula l’honorable conseller d’economia i hisenda, 
senyor Vicent Soler, per un temps màxim de quinze minuts.
 Quan vosté vullga.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 Senyories, ahir compareixia davant d’esta cambra per 
presentar-los els primers pressupostos del Consell, eixits 
de les eleccions del maig passat i de l’acord de les forces 
polítiques que el sustenten. I deia que les prioritats bàsiques 
eren recuperar polítiques socials a favor dels sectors més 
desafavorits, impulsar el canvi cap a un model productiu que 
permeta millorar la nostra competitivitat i garantir l’estat del 
benestar, tal com planteja l’Acord del Botànic.
 Així mateix, els deia que el canvi abastava també la 
manera de fer, la manera de fer i de gestionar el pressupost 
segons una orientació de regeneració democràtica, lluita 
contra la corrupció, transparència i eficiència.
 Despleguem amb això, per tant, les cinc línies de l’es-
mentat acord que va donar llum a l’actual Consell. Línies 
que eren, recorde, el rescat de persones; la regeneració 
democràtica i la lluita contra la corrupció; governar per a les 
persones, restablint i ampliant els serveis públics per al com-
pliment efectiu dels drets socials, posant l’accent en l’interés 
col·lectiu; avançar cap a un nou model productiu, i aconse-
guir sobretot un finançament just i una major transparència 
en la gestió per a fer viable tot l’anterior.
 Hui em correspon presentar-los la Llei de mesures fiscals, 
de gestió administrativa i financera i d’organització de La 
Generalitat per a l’any 2016, coneguda com a llei d’acom-
panyament, la qual es regeix, com no pot ser d’altra manera, 
pels mateixos principis. Principis per rescatar persones que 
han estat víctimes de la violència de gènere, principis per 
rescatar les famílies monoparentals, principis per a rescatar 
persones dependents per raó d’edat o discapacitat.
 I per a fer tot això eliminem barreres que estos tres grups 
de persones es troben ara per accedir als serveis públics que 
han d’atendre les seues necessitats sanitàries, educatives o 
d’assistència o que poden afavorir la seua inclusió social, 
facilitant la participació en activitats culturals o esportives.
 Eliminen, per tant, les taxes per serveis públics per a les 
famílies monoparentals de categoria especial i per les perso-

nes víctimes de violència de gènere, reduint un 50% les taxes 
per a les famílies monoparentals de categoria general.
 Per a les persones majors o amb dependència, eliminem 
el copagament de centres de dia o residència; i aquesta mesu-
ra beneficiarà vora quatre mil set-centes persones, amb un 
estalvi estimat per a elles de 8,2 milions anuals.
 D’altra banda, s’elimina del còmput de la capacitat 
econòmica dels usuaris dels centres residencials les pagues 
extraordinàries, i això beneficia vora dotze mil cinc-centes 
persones amb un impacte estimat de 16,3 milions d’euros 
anuals.
 Es milloren les prestacions per a cuidadors no professio-
nals, la qual cosa beneficia vora quinze mil persones, amb un 
impacte estimat de 23,8 milions d’euros anuals, i es facilita 
l’accés al programa d’atenció a les persones en el marc del 
sistema per a l’autonomia i l’atenció a la dependència aug-
mentant la quantitat mínima de referència.
 En conjunt, l’efecte agregat de totes les mesures de caràc-
ter social abasta més de cinquanta-set milions d’euros.
 És veritat que no hem pogut eliminar en esta llei el copa-
gament farmacèutic i ortoprotèsic que va introduir el govern 
de Rajoy, vull recordar-ho, que va introduir el govern de 
Rajoy, el copagament, el va introduir el govern de Rajoy. 
(Aplaudiments) No ho hem pogut llevar, no ho hem pogut 
llevar perquè hem hagut d’atendre les recomanacions del 
Consell Jurídic Consultiu, pel qual deien que tot i que la 
mesura era bona, no era el procediment la llei d’acompa-
nyament. I, per tant, el que hem fet nosaltres és atendre el 
que era una recomanació, evidentment, que ha de vore amb 
la serietat amb la que treballa este govern, però no per això 
deixar de produir els beneficis que toca a la gent que se bene-
ficiaria d’eixe acabament del copagament, i per això n’hi han 
partides pressupostàries que intenten fer front a això.
 Per tant, una mesura tan important la volem dur a terme 
per altres vies que no siga esta llei, del copagament, i ho 
farem. I en este tràmit, que hi ha, com saben vostés, entre el 
primer redactat de la llei, passant pel govern, (inintel·ligible) 
... de govern, i la segona, que el tràmit que exigix passar per 
això, pel Consell Jurídic Consultiu i pel CES, per la mesa 
de la funció pública i per altres institucions, hem hagut de 
canviar algunes altres coses, evidentment, com, per exemple, 
hem llevat d’eixa primera redacció la creació de comissions 
interdepartamentals de funcionaris, que estaven incloses en 
esta llei i que les llevem perquè, tot i que creguem que és una 
mesura molt important, molt important, perquè creguem que 
això està en la línia d’afavorir l’autoestima dels funcionaris i 
de fer-los treballar per aconseguir una administració pública 
eficient, que és el que volem la gent que creguem en el sec-
tor públic com a eina fonamental per aconseguir l’estat del 
benestar, la societat del benestar, dic, que és una altra mesura 
que hem llevat en el tràmit, entre la primera aprovació pel 
Consell i la segona aprovació del Consell, però que continu-
em treballant amb els sindicats perquè vaja endavant.
 També millorarem el sistema d’ajudes d’emergència i 
d’acolliment declarant-les inembargables i es modifica la 
Llei 9/2007, per a establir que en la renda garantida de ciu-
tadania per al còmput dels ingressos no es tindran en compte 
les prestacions concedides per qualsevol entitat, l’objecte de 
les quals siga ajudar a sufragar despeses imprescindibles.
 Per tant, no es computaran ajudes d’emergència, beques 
de menjador escolar o ajudes per a sufragar despeses de llo-
guer o d’hipoteca d’habitatge habitual.
 Pel que fa a la solidaritat expressada pel mig de la coope-
ració internacional, es preveu que es puguen realitzar paga-
ments de bestreta de les ajudes o subvenciones a les ONG, 
atenent al fet que les seues actuacions es desenvolupen a paï-
sos amb moltes dificultats econòmiques i socials i al caràcter 
sense ànim lucratiu d’estes entitats.
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 D’altra banda, demanem la solidaritat als valencians amb 
una millor situació econòmica, donant exemple de la soli-
daritat que també demanem al Govern d’Espanya, que faça 
efectiva entre tots els espanyols, com la Constitució o les 
lleis obliguen, de la qual cosa ja vaig parlar ahir.
 Per exemple, en relació amb l’impost sobre el patrimo-
ni, es rebaixa la quantitat del mínim exempt amb caràcter 
general, de 700.000 a 600.000 euros, i s’augmenta un 25% 
del tipus de gravamen. No obstant això, per a contribuents 
amb discapacitat física amb un grau de minusvalidesa igual 
a superior al 33% i per a contribuents amb discapacitat física 
o sensorial amb un grau de minusvalidesa igual o superior al 
65%, l’import del mínim exempt s’eleva a un milió d’euros.
 En conjunt, s’estima que això suposarà vora mil huit-
cents contribuents addicionals i un impacte total de 29 mili-
ons d’euros entre ambdues mesures, els nous contribuents 
i la pujada de tipus. Els alleugerem amb la lògica d’una 
comunitat autònoma, en fi, tan roja com és la Comunitat de 
Múrcia, per exemple, no?, és una cosa realment que quan he 
sentit estes setmanes que estàvem elevant els impostos –en 
plural, en plural, eh?–, com si allò haguera sigut un canvi... 
Ho farem, eh?, senyories, ho farem, ho farem de manera 
rigorosa, atenent naturalment els experts en la matèria per 
un canvi en esta línia, un canvi per fer un sistema de taxes 
i un sistema d’impostos propis que s’atenga als principis de 
la solidaritat entre nosaltres, els valencians, i per a guanyar 
fortalesa reivindicativa a l’hora de negociar el nou sistema 
de finançament autonòmic l’any que ve.
 Dic que es tracta de garantir un sistema tributari just, amb 
especial insistència en el principi de progressivitat, actuant 
en el curt termini sobre un tribut directament relacionat 
amb la capacitat econòmica dels contribuents i circumscrit 
al nivell socioeconòmic superior, per tal de no perjudicar el 
normal desenvolupament de l’economia, com podria passar 
en cas de gravar altres estats més baixos en una situació 
encara d’incertesa econòmica.
 Amb això s’aconseguirà una millor distribució de la 
renda i de la riquesa, complementant l’aportació que a tals 
efectes s’efectuen a altres impostos de naturalesa directa, 
com l’impost sobre la renda de les persones físiques i l’im-
post sobre successions i donacions.
 Igualment, en casos on no existix, on no existix una 
situació de desprotecció social es creen algunes noves taxes 
per tal que la prestació de serveis per part del sector públic 
amb beneficiaris individuals, que s’ho poden permetre, es 
faça atenent al cost que implica la prestació. En eixe sentit, 
per exemple, posem una taxa per a la prestació de serveis i 
realització d’activitats en matèria de servitud de protecció 
del domini públic marítim-terrestre o una taxa per l’expedi-
ció de títol de bussejador professional bàsic i de la llibreta 
d’activitats subaquàtiques, atenent a més a les exigències de 
la normativa vigent.
 En conjunt, amb les modificacions en la llei de patrimoni 
i les modificacions en les taxes, serà possible absorbir una 
bona part dels beneficis fiscals als quals m’he referit abans, 
els quals s’estima que suposarà una menor recaptació de 
vora trenta-un milions d’euros.
 En tot cas, el govern, el govern de La Generalitat, es 
compromet a elaborar una nova llei de taxes per tal de posar 
fi a eixos canvis anuals que tenen ja des de l’any 2005 i que 
són pedaç rere pedaç. El compromís és de fer una nova llei 
de taxes que permeta ficar i ordenar de manera cabal tot el 
sistema de les taxes de La Generalitat. (Aplaudiments)

 D’altra banda, posem en marxa les línies del pacte del 
botànic de regeneració democràtica i lluita contra la corrup-
ció per la via d’avançar en la transparència en la gestió. Per 
a fer-ho reforcem el rigor i la transparència en la gestió dels 

assumptes públics professionalitzant-la en mans de funci-
onaris, a l’hora que fixem criteris per reduir els marges de 
discrecionalitat política.
 En matèria de turisme, per exemple, es transformen en 
subvencions els convenis per a donar suport al sector turís-
tic, la qual cosa proporciona un major marc de transparència 
legal i elimina la discrecionalitat.
 En matèria de sector públic, s’incorpora un representant 
de l’advocacia a les empreses i fundacions de La Generalitat 
per a garantir la subjecció a la llei en el seu funcionament.
 Se deroga l’article 116 de la Llei 9/2001, que permet que 
la Generalitat valenciana concedisca a particulars terrenys 
propis de La Generalitat a altres administracions per a la 
construcció de centres educatius de titularitat privada o con-
certada.
 Entre totes aquestes mesures es prorroga fins al 31 de 
desembre de 2016, la vigència del tipus de devolució de 
gasoil professional per als transportistes, 48 euros per mil 
litres, aplicable en relació amb el tipus autonòmic de l’im-
post especial sobre hidrocarburs establit per al gasoil d’ús 
general per raó, de què?, per raó de la persistència de les cir-
cumstàncies socioeconòmiques que justificaren el seu esta-
bliment i la important repercussió del sector del transport en 
el conjunt de l’economia valenciana, especialment pel que 
fa a les exportacions de productes indirectament en els ciu-
tadans, per repercussió en els costos finals dels consumidors. 
Tot buscant, senyories, com és evident, millorar la competi-
tivitat de la nostra economia i de les nostres empreses.
 Esta mesura d’ampliació suposa un estalvi estimat per als 
transportistes al voltant de dèsset milions d’euros.
 Per últim, no voldria acabar sense parlar de les mesures 
següents: s’establix l’obligatorietat que el càrrec d’interven-
tor de La Generalitat siga exercit per un funcionari de carrera 
que pertanya a alguns dels cossos d’intervenció de les admi-
nistracions públiques o siga auditor dels seus organismes de 
control extern.
 S’especifica l’òrgan a què correspon la representació dels 
drets de La Generalitat com a soci o partícip en la junta gene-
ral de les societats mercantils públiques amb participació 
directa de La Generalitat.
 Es determina la publicitat dels estatuts de les societats 
mercantils de La Generalitat i de les fundacions del sector 
públic de La Generalitat, que fins ara, que fins ara era tot 
molt foscs, allunyant-lo del control d’este parlament. Volem 
que el sector públic de La Generalitat siga perfectament con-
trolable per este departament, perquè són diners de tots els 
valencians. (Aplaudiments)

 Es fa preceptiu l’informe de la conselleria competent en 
matèria de sector públic en relació amb les aportacions de 
capital social a les societats mercantils de La Generalitat 
amb participació majoritària i directa d’aquesta.
 Es concreten els terminis de formulació i aprovació 
dels comptes anuals per a les entitats del sector públic i la 
garantia que l’òrgan que els aprove siga diferent del que es 
formula.
 S’elimina la possibilitat d’excepció de la provisió del 
canvi d’ús forestal dins del termini de trenta anys sobre els 
terrenys que han patit els efectes d’un incendi, per evitar 
l’especulació immobiliària que se fa al respecte de les zones 
que es cremen. (Aplaudiments) S’estableix subjecció de 
l’ordenació de les reserves naturals amb un pla rector d’ús i 
gestió. En la gestió dels espais naturals protegits, mitjançant 
la figura del director conservador, deixa de ser un lloc de 
naturalesa eventual per a ser un lloc funcionarial dependent 
del servei d’espais naturals protegits.
 Se suprimix la possibilitat que tenia l’administració d’ad-
judicar determinades concessions de domini públic de forma 
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directa en virtut de l’apartat huité, de l’article 70, de la Llei 
12/2004, de 27 de setembre, de La Generalitat.
 I també cal anotar, com una pràctica de transparència, el 
fet que esta mateixa llei modifique només setze lleis, en lloc 
de servir com a vagó per a modificar tot tipus de llei, com 
era pràctica habitual del Partit Popular que l’any passat va 
modificar, l’any passat només, més de trenta lleis per evitar 
el debat en este parlament i ofuscar el debat parlamentari. 
(Aplaudiments)

 Com poden vore, presentem una llei que fa que els més 
desafavorits tinguen més drets, que la societat valenciana 
siga més justa i solidària i que la gestió dels assumptes i 
els diners públics siga més professional, més objectiva i 
més transparent, més eficient, en definitiva, com pertoca als 
governs que creuen que l’administració pública és una peça 
clau per a la consecució de la societat del benestar.
 I, per tot això, junt amb el legítim orgull de l’equip de 
govern del govern de La Generalitat per aconseguir posar en 
marxa les línies que van inspirar l’Acord del Botànic i amb 
l’agraïment, una volta més, a tots els funcionaris que han 
aportat idees i han fet possible la seua concreció en un text 
articulat, demane el vot favorable de Les Corts al Projecte de 
llei de mesures fiscals, de gestió administrativa i financera i 
d’organització de La Generalitat.
 Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller.
 Al projecte de llei s’ha presentat una esmena a la totalitat 
pel Grup Parlamentari Popular. Per a la seua defensa té la 
paraula la il·lustre diputada senyora Eva Ortiz.

La senyora Ortiz Vilella:

 Gracias, señor presidente.
 Señor presidente de La Generalitat.
 Señores consellers.
 Señorías, muy buenos días.
 Debatimos la enmienda a la totalidad al proyecto de ley 
de medidas que ha presentado mi gobierno y, en virtud de 
la cual, solicitamos la devolución al Consell. Y lo hacemos 
por tres motivos principalmente. Primero, subida de tasas e 
impuestos que en ella contiene, porque en el peligro está la 
recuperación y el proceso de creación de empleo. Segundo, 
porque nada tiene que ver este proyecto de ley con el pro-
yecto de presupuestos que usted, señor Soler, nos presentaba 
ayer en esta cámara. Y, tercero, porque este debate nace 
viciado a causa de un auténtico escándalo, como es su medi-
da estrella de la subida de sueldos en ambas normas y es la 
subida de sueldo de los altos cargos que traen aquí inmersa 
en estas leyes. (Aplaudiments) Y voy a comenzar por esto 
último y voy a hablar claro.
 En octubre del año 2010, el Consell bajó el sueldo de los 
consellers un 15%, de los secretarios autonómicos y direc-
tores generales un 10%, se congeló y ni siquiera se actualizó 
con la subida del IPC.
 Señorías, han llegado ustedes aquí y lo primero que 
traen en estas leyes es una subida lineal del 1% a los car-
gos del gobierno. Vergüenza torera tendrían que tener. 
(Aplaudiments)

 En política, señorías, los gestos son importantes, no solo 
es la cantidad sino el hecho en sí. Señorías, sí, sí, den vueltas 
en los sillones a ver dónde está el 1%. Cuando llegaron aquí 
dijeron que esta comunidad vivía una situación de emergen-
cia social. Si hay emergencia social, cualquier incremento 

salarial de un alto cargo, sea del 1% o de lo que sea, es un 
escándalo. Y ustedes lo saben.
 Y saben que van a tener problemas por esa subida del 1% 
y por la enmienda que presenta el Partido Socialista para 
equiparar a los altos cargos que están en la administración 
pública y ahora seguiremos hablando de ello. ¿O es que ya 
ha desaparecido la emergencia social, señores? ¿Ha desapa-
recido ya la emergencia social? En apenas cuatro meses, sin 
hacer absolutamente nada, resulta que desaparece la emer-
gencia social en esta comunidad que ustedes comentaban 
hace tan poco tiempo.
 Mire, los pensionistas de esta comunidad van a tener 
solamente una subida del 0,25%. Y ustedes, señores del 
gobierno, van a tener una subida de sueldos del 1%, seño-
res, del 1%, frente a los pensionistas que tendrán un 0,25%. 
(Aplaudiments) Miren, en política es importante el gesto y el 
ejemplo que ustedes van a dar a la sociedad es que lo primero 
que hacen es venir a subirse el sueldo. Háganselo mirar que 
aún están a tiempo.
 Pero siendo esto malo, no es ni de lejos lo más grave 
que viene. Esto del 1% del incremento en el sueldo es el 
aperitivo. Ahora resulta que hemos sabido que por la puerta 
de atrás, y a través de una enmienda que firma el síndic del 
Grupo Socialista, el señor Mata, al que tengo una alta estima, 
resulta que ahora viene a traer aquí que todos aquellos cargos 
públicos del Consell sean consellers, secretarios autonómi-
cos, directores generales, que provenga de la administración 
pública puedan cobrar más para igualar lo que percibían en 
sus cargos públicos.
 Señores, lo de ustedes es una auténtica vergüenza. Si lo 
llega a hacer el Partido Popular nos sacan de aquí a pata-
das en el culo, señorías. (Aplaudiments) Miren ¿esa es la 
verdadera vocación de servicio que tienen ustedes, esa es 
la verdadera vocación de servicio, subirse los sueldos y pre-
sentar una enmienda por detrás para equipararlo con lo que 
cobraban antes de venir aquí?
 Miren, a ustedes nadie les obliga a venir aquí, nadie, 
señor Puig, le ha puesto una pistola para ser presidente de 
La Generalitat, ni a usted, señor conseller, ni a ustedes, no se 
la ha puesto nadie. Tengan un poco de vergüenza torera y si 
les parece poco lo que se cobra en este gobierno vuélvanse 
donde estaban, vuélvanse a los institutos, a la administración 
de justicia o a la cátedra. Pero dejen de engañar los valencia-
nos, señorías. (Aplaudiments) Esa es la primera medida que 
traen ustedes a la ley más importante que se presenta aquí.
 Y, miren, esa subida de sueldo yo no la he encontrado en 
el pacto del Titanic, no sé si es porque está en la zona sumer-
gida de ese pacto que ustedes tanta publicidad le han hecho, 
no la he visto.
 ¿Qué dice Podemos a esta enmienda del Grupo Socialista? 
Tengo muchísima curiosidad no solo en saber lo que dice, 
que ahora escucharé atentamente, sino también qué vota, 
cuando eso llegue aquí realmente. Igual es que ahora, como 
ya formamos parte de la casta, es posible que no tengan nada 
que decir al respecto. Pero voy a escuchar con atención.
 ¿Qué dice Compromís a esta enmienda que presenta el 
Partido Socialista? Que tiempos aquellos en los que la seño-
ra Oltra pedía en estas Cortes una limitación del sueldo de 
los altos cargos de La Generalitat, estableciendo un mínimo 
del salario mínimo interprofesional. No hace tanto de eso. 
¿Qué piensa la señora Oltra de esta enmienda que va a votar 
Compromís al respecto? ¿Ya no se acuerda la señora vice-
presidenta de eso que venía aquí a esta cámara a contarnos? 
¿Va a justificar la señora Oltra esa enmienda, igual que lo 
ha tenido que hacer con la subvención nominativa a Carns 
de Morella, SL? ¿Lo va a justificar exactamente igual, señor 
conseller? (Aplaudiments)


